
               
 

FARNOSTÍ: 

_______________________________________________________________________________________________________  
 

Úvodní slovo 

Postní doba začíná každý rok příběhem Ježíše,  
který se po dobu čtyřiceti dní zdržoval na poušti … 
 

Po křtu následoval Ježíš vnuknutí Ducha a šel na poušť. V průběhu staletí 
jeho příkladu následovali mnozí muži i ženy. Pozvání následovat Ježíše  
na poušť však není určeno pouze mnichům a poustevníkům. Různou formou  
je určeno všem. Mniši a poustevníci si volili poušť prostorovou; my se 
přinejmenším musíme pokoušet vytvořit si poušť časovou.  

 

Sv. Augustin vyzýval: „Vrať se zpět do svého srdce: Pozoruj tam, co dokážeš  
z Boha pochopit, protože tam je obraz Boha; uvnitř člověka přebývá Kristus!"  
Postní doba nabízí cestu, která nám pomůže otevřít oči a vidět svou slabost,  
i otevřít srdce milosrdné lásce Krista. Postní doba nás vede blíže k Bohu, a tím 
nám také umožňuje hledět na své bližní a jejich potřeby novýma očima. Kdo  
se totiž začne dívat na Boha a na Kristovu tvář, uvidí i svého bližního jinýma 
očima, objeví jeho osobnost, odhalí,  
co mu je ku prospěchu a co mu naopak 
škodí, pozná jeho potřeby a trápení. 
 

Letos Pán povolal k sobě svatého otce 
Benedikta XVI., který říkal:  
„Drazí bratři a sestry, v těchto čtyřiceti 
dnech, které nás povedou k Velikonoční-
mu Zmrtvýchvstání, můžeme znovu  
nalézt odvahu přijmout trpělivě  
a s vírou všechny situace těžkostí, 
zármutku a zkoušek s vědomím, že Pán 
dává ze tmy vzejít novému dni.  
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Úvodní slovo – pokračování 
 

A budeme-li věrni Ježíšovi a následovat Jej cestou kříže, bude nám opět 
darována záře Božího světa, světa světla, pravdy a radosti. Nastane nové jitro 
stvořené samotným Bohem“. 
 

 Půst dává vyniknout naší touze po Kristu a jeho Království, kde budeme 
konečně svobodní a zároveň nás už teď činí svobodnými, a proto odolnějšími 
útokům zlého. Kéž bychom, na pozadí našeho odříkání si pozemských věcí, 
mohli prožít Velikonoce plné jásotu a hluboké radosti. Do svaté doby postní 
vám žehnám a modlím se za vás za všechny, celou naší pardubickou farnost, 
zvláště pamatuji na katechumeny, kteří letos budou pokřtění. Také vás prosím 
o vaše modlitby. Co mám dělat, a to nejen v postním období, abych byl 
šťastný? Konej dobro – ale neptej se, co ti to přinese.  
  

• P. Piotr Antkiewicz 
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___________________________________________________________________________________________________  
 
Aktuality 

Pozvání na postní duchovní obnovu 
________________________________________________________________________________________________________  
 

Ve středu 22. února nám začíná postní doba, která bude trvat až do čtvrtka  
6. dubna. V naší farnosti je vám nabízena postní duchovní obnova, která 
proběhne v sobotu 25. února od 15:00 v sále naší fary.  
Postní duchovní obnova je jedním z nejlepších způsobů, jak se připravit na 
Velikonoce. Letošním přednášejícím je krucemburský farář, pardubický rodák 
P. Pavel Seidl. Hovořit bude o cestě víry a radosti z víry.  
 

Všichni jste srdečně zváni! 
 

• Pavla Bednářová 
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Aktuality 

Křížová cesta 
________________________________________________________________________________________________________  
 

Jednou z možností, jak dobře prožít postní dobu a připravit se na Velikonoce 
je i modlitba Křížové cesty. Pobožnost křížové cesty se rozšířila zejména  
ve středověku, měla nahradit pouť do Svaté země a návštěvu míst spojených  
s utrpením Krista.  
 

Počet jednotlivých zastavení kolísal. Papež Klement XII. roku 1731 ustanovil 
jako závazných 14 zastavení (podle františkánské tradice). Někdy se přidává  
i patnácté, odkazující k velikonočnímu ránu – prázdný Ježíšův hrob. 

Během křížové cesty přecházíme od jednoho zastavení k druhému a rozjí-
máme nad jednotlivými etapami Ježíšova utrpení. Při modlitbě křížové cesty  
si můžeme uvědomit, že utrpení v našem životě neneseme sami, ale je s námi 
Ježíš, který utrpení vzal na sebe a provází nás na naší cestě. 

 

• Pavla Bednářová 
 
 

KŘÍŽOVÉ CESTY  2023
 

Termín čas místo konání skupina vedení 

24. února 17:15 kostel sv. Bartoloměje akolyté Zdeněk Lukavský 

3. března 17:15 kostel sv. Bartoloměje SJVS Yvona Begerová 

10. března 17:15 kostel sv. Bartoloměje vincentinky Ludmila Moriová 

17. března 17:15 kostel sv. Bartoloměje děti + rodiny Libor Wawrzacz 

24. března 17:15 Klášterní kostel skautky Kohoutková Marta 

31. března 17:15 kostel sv. Bartoloměje mládež P. Piotr Antkiewicz 

Středy 11:30 Kostel sv. Jana Křtitele - - 

 
 



Aktuality 

Sbírka pro pardubickou mládež  
-  Světové setkání mládeže v Lisabonu  
________________________________________________________________________________________________________  
 

V tomto roce má naše farní mládež možnost účastnit  
se Světového setkání mládeže v Lisabonu.  
Celkové náklady na výjezd jsou vysoké (přes 20 tis. korun),  
a proto došlo na ekonomické a pastorační radě farnosti  
ke shodě, požádat vás o finanční příspěvek pro naši farní mládež.  
 

Bude několik možností, jak se na podpoře mládeže můžete podílet. 
 

•  Sbírka v neděli 12. března při všech bohoslužbách (včetně salesiánů  
    a okolních farností) bude věnována na tento účel. 
•  Zaslat dar na účet farnosti (č. ú.: 1224496329/0800, variabilní symbol 1  
    nebo s poznámkou „Lisabon“). Rádi vystavíme potvrzení o daru. 
•  Celý měsíc březen bude v kostele sv. Bartoloměje k dispozici kasička  
    na případné dary.   
 

Z Pardubic se rozhodlo setkání zatím zúčastnit 17 mladých lidí. Ekonomická  
a pastorační rada chce tyto prostředky věnovat všem mladým rovným dílem.  
 

Plán je přispět každému minimálně 5 000 CZK. Od mladých se zase očekává, že 
se společně „stmelí“ při nějaké práci ve prospěch farnosti, vzpomenou na nás  
v Portugalsku v modlitbě a po svém návratu se s námi ochotně podělí o své 
zážitky.  
 

Budeme rádi, pokud se budete moci podílet a přispějete na tuto nákladnou,  
ale velmi důležitou cestu pro život mládeže a naší farnosti.  
  

• Za ekonomickou a pastorační radu farnosti Zdeněk Lukavský 



Aktuality 

Modlitby za kněze Služebníků  
Ježíšova Velekněžského Srdce               
________________________________________________________________________________________________________  
 

První únorový pátek byly po krátké pauze obnoveny  
pravidelné modlitby za kněze v naší farnosti.  
 

Možná jste si všimli, že modlitby, které se při adoraci modlíme, jsou z brožurky 
modliteb Služebníků Ježíšova Velekněžského Srdce. Dovolte mi vám tyto 
Služebníky teď trochu představit.  
 

Jedná se o stále rostoucí společenství – většinou laiků, ale také řeholníků  
a kněží, které je uskupením lidí mající touhu se modlit a obětovat za kněze. 
Vzniklo v roce 2008 v návaznosti na celoživotní touhu voršilky Stanislavy 
Ernstové, duchovním otcem se stal kardinál Tomáš Špidlík. Základním 
posláním společenství tedy je modlit se a obětovat za kněze po vzoru Krista 
Velekněze a žít hlouběji pro Ježíšovo Svaté Srdce. Služebníci se snaží učit  
v diskrétní lásce vykonávat pro Ježíše to, co si on přeje – v odevzdanosti 
milovat Boha, druhé lidi a zrale jim sloužit. Toto je také základ spirituality 
svatého Ignáce, v které se Služebníci snaží žít. 
 

Jistě všichni cítíme, jak je podpora našich kněží v této nelehké době velmi 
potřebná. Pán Ježíš nám daroval velkou milost – být kněžím oporou nejen 
prací, ale hlavně modlitbou. V této službě můžeme každý den znovu říci:  
Jsem tu pro Tebe, Pane, a pro Tvé služebníky (biskupy, kněze, jáhny) tak, jak  
Ty budeš chtít. 
Na modlitby za kněze jste všichni co nejsrdečněji zváni.  
Budou probíhat pravidelně v rámci adorace každý první pátek v měsíci  
od 17 hodin v kostele svatého Bartoloměje. 
 

• Yvona Begerová 
 
 

Modlitba svatého Ignáce 
 

Věčné Slovo, jednorozený Synu Boží, nauč nás pravé velkomyslnosti. Nauč nás 
Tobě sloužit, jak si to právem zasluhuješ. Ať dáváme a nepočítáme, ať bojujeme  
a nedbáme ran, ať pracujeme a nehledáme odpočinek, ať se obětujeme a nečekáme 
jinou odměnu kromě vědomí, že jsme splnili Tvou vůli. Amen.



Aktuality 

Seminář o evangelizaci v Hradci Králové 
________________________________________________________________________________________________________  

 
Před dvěma lety jsem byl generálním vikářem přizván ke spolupráci s 

Ludmilou Soukalovou, která má na starost evangelizaci v diecézi. Udělali jsme 
nejprve dvě setkání s laiky i řeholníky z diecéze, kteří mají nějaké zkušenosti  
s různými evangelizačními aktivitami a společně hledali vhodnou formu 
podporující misijní aktivitu v diecézi. Z diskuse vzešel nápad uspořádat 
seminář o evangelizaci, pro všechny, které toto téma nejen zajímá, ale kteří  
též hledají inspiraci, kontakty a mají touhu se společně modlit a sdílet své 
zkušenosti. Zájem překvapil naše očekávání, a tak se bude konat už třetí 
seminář, na který bych vás moc rád pozval.  

 

Uskuteční se v sobotu 11. března v Novém Adalbertinu v Hradci Králové. 
Hlavním hostem bude P. Josef Prokeš s přednáškou "Jak dnešní lidé touží  
po evangeliu? A jaká je v tom moje role?" Jedná se o kněze českobudějovické 
diecéze, který se evangelizaci věnoval na svých římských studiích a velmi 
srozumitelnou, praktickou a živou formou umí o ní hovořit. Během odpoledne 
proběhnou následující workshopy: Otcovo srdce (manželé Beranovi), Farní 
evangelizační buňky (Jaroslav Šotola), Manželství – povolání k evangelizaci 
(manželé Blažkovi, P. Stanislav Tomšíček), Evangelizace tancem (Jana 
Hrdinová), Debata o přednášce – formou synodní skupinky (P. Jan Uhlíř). 
 

Program dne: 
 

8:00-8:30       Registrace 
8:30-9:00       Zahájení a modlitba 
9:30-9:45       Přednáška P. Prokeše  

           (1. část) 
9:45-10:30     Přestávka 

 

10:30-11:15   Přednáška P. Prokeše  
                    (2. část)  

11:30-12:30   Oběd 
12:45-14:30   Workshopy 
14:45-15:15   Chvály s kapelou DOTEK 

Přihlašování do 6. 3. 2023: https://1url.cz/Gr4pm 
Další informace: soukalova.ludmila@dihk.cz, +420 724 129 887 

 

Pokud máte čas a zájem se nechat povzbudit a inspirovat v misijním úsilí 
církve, budu se těšit na setkání v Hradci Králové. Pokud byste chtěli vzít 
autem, rád posloužím :-).   
 

• P. Jan Uhlíř 



Aktuality 

Jednodenní duchovní obnova pro manželské páry 
________________________________________________________________________________________________________  

 
Centrum pro rodinu srdečně zve manželské páry na jednodenní duchovní 
obnovu pořádanou v rámci Národního týdne manželství, která se uskuteční 
on-line formou v sobotu dne 25. února 2023 od 9:00 do 15:00 hod. 
Duchovní obnovu na téma „Naslouchání v komunikaci – cesta k porozumění“ 
povede P. Jan Linhart. 
 

Bližší informace o této akci naleznete na  
www.bihk.cz/biskupstvi/centrum-pro-rodinu-1-0 

 
________________________________________________________________________________________________________ 
 
Aktuality 

Víkend pro bezdětné manžele 
________________________________________________________________________________________________________ 
 
Ve dnech 10. - 12. března se v karmelitánském klášteře v Kostelním Vydří 
uskuteční Víkend pro bezdětné manžele. 
 

Jedná se o setkání párů, kteří touží po dítěti, ale to nepřichází. Víkend plný 
sdílení i ztišení, společenství, přímluvné modlitby i svědectví.  
 

Slovem k zamyšlení bude provázet P. Jan Maria Hanáček, O. Carm a modlitbou 
za uzdravení Jana Marková a Václav Čáp.  
 

Součástí sobotního odpoledne bude také diskuse se čtyřmi manželskými páry. 
Jejich příběhy začaly stejně: nemohli mít miminko. Každý pár prošel jinou 
cestu. V jejich svědectví se dozvíte, zda se nachází v labyrintu bezdětnosti, 
nebo kudy se jim podařilo vyjít ven. 
 

Přihlašování: petra@ditevsrdci.cz 
 

Více informací na www.ditevsrdci.cz 



Napsali farníci 

Setkání pro ženy 
________________________________________________________________________________________________________ 
 

Dne 21. 1. 2023 se konalo v Pardubicích na faře již tradiční setkání pro ženy. 
V 10 hodin jsme se všechny sešly ve farním sále a přivítaly jsme mezi sebou 
přednášející Františku Böhmovou z Ostravy, která je pastorační asistentkou. 
 

Tentokrát jsme měly velmi nosné téma O SÍLE KŘÍŽE, O SLOVECH 
POŽEHNÁNÍ A ZLOŘEČENÍ.  
 

Ráda bych poděkovala otci Janu Uhlířovi, který přišel mezi nás a celé naše 
setkání zahájil modlitbou a požehnáním pro nás i pro přednášející. Pak  
již tradičně jsme se snažily odpoutat od všeho, co by nás “rušilo” zklidněním  
a pohybem vyjadřujícím naše směřování k Bohu, ale i k sobě vzájemně. 

Poté následovala samotná přednáška o síle kříže, která byla naplněna 
příklady ze života, z vlastních zkušeností a prožitků naší přednášející. 
Františka doprostřed mezi nás položila obraz kříže, ke kterému postupně 
během povídání přidávala obrázky, které symbolizovaly to, co můžeme 
prožívat a cítit díky KŘÍŽI. Jak velikou ochrannou silou může působit, pokud 
samotný úkon děláme nejen rukou, ale i srdcem. 
 

 

 
Myslím si, že žádná z nás si snad nikdy neuvědomila tak silně, co vše je 

znamení kříže. 
O tom jsme měly možnost si popovídat ve skupinkách, do kterých jsme se 

rozdělily. Pak následovala velice příjemná výzva Pavly Pecnové, že v přízemí je 
připraven oběd, abychom se občerstvily před další přednáškou.  



Výborný bramborový salát z Pavlíniny kuchyně (moc díky) a kuřecí řízečky, 
pivčo a po obědě ještě káva a něco na zub od účastnic našeho setkání (díky 
všem ženám, které pro nás napekly takové dobroty). 

Po přestávce nás čekalo další téma. Jak mocné a silné je slovo, jak při žehná-
ní, tak při zlořečení. 
A vlastně i to, co tato slova znamenají, jak mohou pomoci anebo ublížit. 
 

Naučily jsme se krásné rodičovské požehnání: 
(…jméno dítěte…), svěřuji tě dobrotě všemohoucího Boha Otce i lásce jeho 
jednorozeného Syna i milosti Jeho svatého Ducha. Ať je strážcem tvého života  
a světlem tvé víry, abys žil(a) v plnosti života, který ti daroval.  
Amen 
 

Příklady zlořečení byly také zajímavé – třeba, když se zlobíme sami na sebe,  
i to je zlořečení. 

Ve skupinkách jsme i toto téma dost do hloubky probraly a slíbily jsme si,  
že si dáme dobrý pozor na naše slova, která třeba i nechtíc vypustíme z úst. 
 

Moc díky všem, kteří toto velice zajímavé setkání připravili a tak nás, skoro 
50 účastnic, nesmírně obohatili. 
 

• Za všechny zúčastněné Marie Holická 
 
 

 



Napsali farníci 

Ohlédnutí za oslavami sv. Jana Boska 
________________________________________________________________________________________________________ 

 
Co nám přinesly? Nepočítaně zážitků a radost z toho, že jsme spolu! Původní 

dva dny jsme letos vměstnali do jedné neděle a společně s více jak 140 farníky 
a dalšími přáteli pardubických salesiánů strávili nabitý den. Nic velkého se 
neobejde bez přípravy, a tak garáž u Pražanů ožila už v pátek večer přípravou 
zabijačkových hodů trvající… dlooooouho do noci.  

 

Nabitý den odstartovala slavnostní mše svatá ještě v kostele sv. Václava, 
který se na dva roky kvůli rekonstrukci uzavře. Navštívil nás – alespoň  
v papírové podobě – první český salesián, Ignác Stuchlý, od jehož smrti 17.1. 
uplynulo 70 let.  Další krásným vstupem bylo vystoupení děvčat z tanečního 
kroužku, která přinesla obětní dary a ještě chvíli pokračovala scénickým 
tancem.  

 

Po mši jsme se přesunuli do MUCu na kávu, koláče a další dobroty. Nechybělo 
další taneční vystoupení a scénka ze života Dona Boska v podání nadšených 
mládežníků ze spolča 14 +. Tělocvična řinčela basketem, skákacím hradem  
a přes lano si zaskákali i tatínci. Představili jsme si fundraisingovou akci 
Kámen na kámen na podporu pardubického salesiánského díla a Vašek Čunek 
nás seznámil zase o něco podrobněji s osobností Ignáce Stuchlého, na jehož 
přímluvu se modlíme za uzdravení Vojty Peterky. 

 

Po vydatném obědě už na odvážlivce čekala vyklizená část rekonstruovaného 
domu a akční hra. Vše začalo informací, že kdosi ukradl vzácný obraz. Více než 
16 družstev se snažilo vypátrat, který chybí, a ulovit tajemné postavy, které 
nám prozradily další střípky z Ignácova života. V MUCu zatím probíhala 
beseda s novým pardubickým farářem Jendou Uhlířem. Když vyprávěl  
o radostech a těžkostech farářského života v Kutné Hoře, o svých snech  
a pastoračních plánech, bylo v sále ticho jako v kostele! Jirka Caha nám zase 
povyprávěl o salesiánském díle v Ostravě.  

 

Vyhlášení odpolední soutěže plynule přešlo do všemi očekávané akce 
„Cantate z voleje“. Tradiční Cantate Bimbi pro nedostatek času na zkoušky 
nahradila spontánní akce v duchu „kdo přijde, ten zpívá“, která se velmi 
vydařila, za což patří dík všehoschopné kapele ve složení Praži, Drak, Verča, 
Lukáš a Táďa.  

 



   
 

A zazpíval i George! Jirka s Vaškem společně s Alešem nezůstali pozadu  
a jejich improvizovaný skeč nám nejen připomněl 2 prezidentské kandidáty, 
ale také nám potrápil bránice. 

 

A teď další jména! Na akci se nám objevilo několik nových pozic. Z Olivera  
a Terky se i přes lehké obavy stal hvězdný tým moderátorů. Mikuláš se zhostil 
role osvětlovače a zvukaře. Následují čísla! Snědlo se asi 40 litrů guláše a 13 
chlebů, 10 kg jitrnicového prejtu, spousta buchet a dalších dobrot. Teklo pivo, 
ale i kafe, čaj a čokoláda.  

 

A nakonec DÍKY! Dráčovi, který vše až do noci chystal i uklízel. Partě, co 
přichystala zabijačkové hody. Schole a mládeži za doprovodný program. 
Salesiánům a Alešovi Kalinovi z CDB za organizaci. Obsluze na baru a při 
výdeji jídla, bez níž by to nešlo. Všem, kteří se zapojili v tělocvičně, všem,  
kteří uklízeli. Statečným zpěvákům i Jendovi Uhlířovi. A všem, kteří přišli! 
Děkujeme za atmosféru vzájemné pomoci, naslouchání a radosti z toho, že 
jsme spolu.  
 

Tak za rok zase! 
 

• Maruška Benáková 
 



Napsali farníci 

Snídaně ministrantů 
________________________________________________________________________________________________________ 
 

V sobotu 17.12. po ranní rorátní mši 
svaté pozval otec Piotr ministranty na faru 
na snídani. Protože v to ráno byla 
venkovní teplota pod nulou a kluci byli 
celkem promrzlí, každý uvítal šálek 
horkého čaje. Během čekání na snídani 
měli mladí ministranti čas na volnou 
zábavu. Potom už otec Piotr dodělal toasty a všichni se na ně hladově vrhli.  

Když se všichni najedli, dopřáli si odpočinek u sledování filmu. Nakonec,  
po skončení promítání, se ještě vydali na procházku kolem zámku, užít si 
zimní počasí. 

 

• Petr Majerik 
 
 

 

 



Napsali farníci 

Výlet ministrantů do Letohradu a Žamberku 
________________________________________________________________________________________________________ 
 

V sobotu 28. 1. otec Piotr pořádal ministrantský výlet do Žamberku. Sraz jsme 
měli v osm hodin ráno u fary. Sešlo se nás sedm kluků, a proto jsme jeli dvěma 
auty. První zastávka byla v Letohradu na faře, kde nám místní farář udělal 
malé pohoštění. Na faře jsme si zahráli kulečník a následně pokračovali v cestě 
do Žamberku.  
 

Na místě nás přivítal zdejší farář, páter Wieslaw Kalemba, který nám umožnil 
prohlídku kostela svatého Václava.  Po prohlídce jsme slavili mši svatou  
s otcem Piotrem. Po mši jsme byli pozváni na faru, kde nám byl nabídnut oběd, 
uvařený místním spolčem. Guláš nám všem moc chutnal. Po obědě jsme 
vyrazili do zámeckého parku, kde jsme se procházeli a hráli si ve sněhu. 
 

 
 
Výlet jsem si moc užil a už se těším na další.  
Děkujeme otci Piotrovi za jeho organizaci a čas. 
 

• Marek Lukavský    
 



Napsali farníci 

Farní společenství 
________________________________________________________________________________________________________ 
 

Jmenuji se Dominika Olivová a jsem  
vedoucí našeho farního společenství.  
Spolča se konají jednou za 14 dní  
v sobotu od 18:00 na faře. Jsou určená  
mladým lidem 13+. Na spolču je mož- 
nost poznat lépe Boha skrze ostatní.  
Probíráme zde evangelium a diskutu- 
jeme o něm. Zároveň i hrajeme hry  
a užíváme si spoustu legrace a zábavy.  
Vždycky je i něco dobrého k jídlu. 
Cílem našeho spolča je tvořit dobrou  
partu lidí, která má touhu více poznat  
Boha a zažít něco nového. Na některá  
spolča zveme i hosty, hrajeme celo- 
večerní hry, účastníme se chval  
a v neposlední řadě máme na každém  
spolču adoraci. Zde jsou termíny setkání 
na tento rok, budeme se na nové  
příchozí moc těšit! 
 

• Dominika Olivová 
 

 

 



Napsali farníci 

Nezapomínáme, s láskou a vděčností gratulujeme! 
________________________________________________________________________________________________________ 

 
Dne 13. března 2013 při večerní mši sv. s velikým nadšením a neskrývanou 

radostí, že právě v tento den, oznámil otec Antonín Forbelský: "Ke svému 
jubileu - 50 let života - jsem dostal veliký dárek. Dnešní den byl zvolen papež  
a oznámil své jméno: František …" 
Ano, rádi přiznáváme, že to byla pro nás všechny radost dvojnásobná. 

Dne 13. března 2023 se budeme radovat a děkovat Pánu Bohu, že nám posílá 
takové pastýře... jsou opravdovým darem. 
S otcem Antonínem jsme za dobu jeho působení v Pardubicích prožili krásných 
17 let plných hojných milostí a živé víry. Za toto všechno mu patří velký dík. 
Stojíme v řadě gratulantů a přejeme k jeho životnímu jubileu „60“ hodně síly 
pro práci v jeho nové farnosti, pevné zdraví a na přímluvu Panny Marie a sv. 
Antonína vyprošujeme hodně darů Ducha Svatého. S láskou a vděčností 
gratulují a modlitbou i v dalších letech provázejí všichni farníci z Pardubic. 

 



Ze života farnosti 

Jednání pastorační rady farnosti dne 19. ledna 
________________________________________________________________________________________________________ 

 
Pastorační rada začala modlitbou, četbou Božího slova a po vzoru 

synodálních skupinek nasloucháním a hledáním, jak ve farnosti v procesu 
synodality pokračovat. Z následné diskuze vyplynulo, že můžeme synodalitu 
rozdělit do dvou rovin – praktické žití ve společenství (veškeré konání) a pak 
společné hledání a rozlišování, co a jak máme ve farnosti konat. Na shrnutí 
uveřejněném ve Zpravodaji reagovalo 5 farníků, většinou na konkrétní  

a praktické záležitosti ve farnosti. Proto se nyní sepíšou konkrétní návrhy 
vzešlé ze skupinek a zamyslíme se, jak a co případně realizovat. Na závěr jsme 
si přiznali, že v tuto chvíli nevíme, jak synodální proces ve farnosti rozvinout  

a s důvěrou ve vedení Ducha sv. se k tématu vrátíme opět na příštím setkání.   
 

Dále jsme se věnovali tématu duchovních obnov ve farnosti a podpoře 
mládeže účastnící se Světového setkání mládeže v Lisabonu. Otec Jan seznámil 
PRF s rozhodnutím od podzimu pořádat ve farnosti Kurzy Alfa, které sám 
povede. Důvodem není pouze nabídka pro „hledající“, ale také zapojení  
a postupná formace věřících ve farnosti.  Zástupce ERF (Z. Lukavský) 
informoval o záměru podrobněji seznámit věřící s hospodařením farnosti  
za rok 2022 a to tištěnou formou začátkem března. Zástupci salesiánů hovořili  
o chystané opravě budovy včetně kostela sv. Václava, finanční náročnosti  
a změnách v konání bohoslužeb. Od Oblastní charity zaznělo poděkování  
za pomoc s Tříkrálovou sbírkou.  

Příští setkání PRF bude ve čtvrtek 16. března 2023. 
 

• P. Jan Uhlíř 

 

 



Ze života farnosti 

Statistika církevních úkonů v roce 2022 
________________________________________________________________________________________________________ 

 

úkon PARDUBICE MIKULOVICE TŘEBOSICE 
ROSICE  

NAD LABEM 

KŘEST 58 1 0 1 

BIŘMOVÁNÍ 9 0 0 0 

PRVNÍ SVATÉ 
PŘIJÍMÁNÍ 

39 0 0 0 

SVATBY 10 1 0 0 

POMAZÁNÍ 
NEMOCNÝCH 

86 0 3 51 

POHŘBY 49 3 1 3 

POČET 
ÚČASTNÍKŮ  
NA NEDĚLNÍ 
BOHOSLUŽBĚ 

13.1.2023 

760 
 z toho 180  

u SDB 
35 12 31 

 

________________________________________________________________________________________________________ 
 
Ze života farnosti 

Opravy stavebních objektů a restaurování v roce 2022 
________________________________________________________________________________________________________ 
 
Farnost arciděkanství Pardubice 
V roce 2022 byla provedena obnova přízemí uliční fasády budovy arciděkanství 
(nové omítky a nátěr) a oprava zdi i pilířů u vstupu na zahradu. V kostele 
Zvěstování Panny Marie byly v presbytáři opraveny omítky a proveden nátěr 
po parapety oken. 
V letošním roce bychom chtěli obnovit nátěry vikýřů na budově fary  
a na střechu osadit zábrany proti padání sněhu. 

 



Práce byly realizovány díky podpoře Ministerstva kultury a Statutárního města 
Pardubice. Bohu díky.  
 
Přehled výdajů na opravy a zdroje financování  
       

č. objekt 
Ministerstvo 

kultury ČR 
město 

Pardubice 
vlastník  celkem Kč 

1 budova arciděkanství 75 000 40 000 164 448 279 448 
2 kostel Zvěstování Panny Marie     123 195 123 195 
  celkem       402 643 

 
Farnost Mikulovice 
V Mikulovicích bylo z kostela sv. Václava restaurováno mimořádně kvalitní 
dílo z dílny Ignáce Rohrbacha, sousoší Křest Kristův z křtitelnice. 
Restaurátorské práce stály 58 000,- Kč, z toho částku 50 000,- Kč zaplatilo 
Ministerstvo kultury. 
Také byly restaurovány venkovní kovové dveře kostela za 16 400,- Kč.  
Do márnice byl uložen velký kamenný kříž původně umístěný na hrobě blízko 
kostela, u kterého hrozilo zřícení.  
 
Farnost Třebosice 
V kostele Povýšení sv. Kříže byly provedeny nové elektrorozvody včetně 
rozvaděčů, výměna některých svítidel a opraveny omítky. Částka za tyto práce 
činila 268 tis. Kč. 
 

Farnost Rosice nad Labem 
V této farnosti byla provedena III. etapa opravy krovu a střechy v lodi kostela 
svatého Václava s finanční podporou Ministerstva kultury, Pardubického kraje 
a biskupství (viz. tabulka). 
 

č. objekt Krajský úřad 
Ministerstvo 

kultury ČR 
biskupství vlastník  celkem 

1 kostel sv. Václava 150 000 300 000 50 000 2 626 502 626 

                                                                                                                                          
• Vypracovala: Helena Kosová 



Ze života farnosti 

Adopce srdce – sbírka na naši dceru Mariam Fataki 
________________________________________________________________________________________________________ 
 
Po celou adventní dobu byla možnost  
přispět na školné pro naši Mariam Fataki.  
Vybralo se celkem 11.742,- Kč.  
 

Všechny peníze byly odeslány  
na příslušný účet. Děkuji všem dárcům,  
kteří svým příspěvkem podpořili naši  
adoptovanou dceru Mariam. 
 

• Pavla Bednářová 

________________________________________________________________________________________________________ 

Ze života farnosti 

Poděkování nadačního fondu Betlém nenarozeným 
________________________________________________________________________________________________________ 
  

Velké díky, že jste se svou účastí na vánoční kampani Štědrý dar pro 
betlémské děti připojili k širokému zástupu těch, kdo napříč staletími 
pomáhají chránit lidský život od jeho počátku. 

Uprostřed svých starostí, nejistoty a otázek jste dokázali zahlédnout bolest 
těch nejmenších z nás – ohrožených malých dětí a jejich maminek a nabídnout 
jim svou pomoc. Moc si toho vážíme. 

Prostředky získané touto vánoční kampaní pomohou zajistit v roce 2023 
provoz našeho Azylového domu pro těhotné matky v tísni v Hamrech  
u Hlinska, který si v těchto dnech připomíná 15. výročí svého otevření.  
Od té doby nabídl lidské zázemí, podporu i praktickou pomoc již 192 matkám,  
263 dětem a díky vaší pomoci smí pomáhat i dál. 

 

S úctou, vděčností a prosbou o modlitbu za toto betlémské dílo  
Marcela Holeňová (výňatek z děkovného dopisu). 
 

PS: Na Štědrý den se na tento účel při všech bohoslužbách v Pardubicích 
vybralo 19.600,- Kč. 



Charita 

Jeden a půl milionu tříkrálové pomoci  
nejen pro pardubickou Charitu 
________________________________________________________________________________________________________ 
  
Dvacátý třetí ročník Tříkrálové sbírky organizovala začátkem roku Oblastní 
charita Pardubice v celkem 72 obcích. Tato největší dobrovolnická benefiční 
akce, na které se na Pardubicku podílelo více než dvanáct stovek koledníků  
a organizátorů, vynesla přes jeden a půl milionu korun, přesně 1 599 731 Kč. 
 

 
 

  Chtěla bych nejen za pardubickou Charitu ze srdce poděkovat všem 
malým a velkým koledníkům a vám všem, kteří jste otevřeli svá srdce a přispěli 
na charitní práci jakoukoliv částkou. Mám velkou radost, že se již řadu let daří 
vaše dary z Tříkrálové sbírky investovat do projektů, které pomáhají trvale. 
Rozvoj sociálních a zdravotních služeb pardubické Charity by byl bez drobných 
i větších darů do tříkrálových pokladniček mnohem obtížnější. Tříkrálová 
sbírka Oblastní charitě Pardubice v minulosti pomohla například  
s rekonstrukcemi tří objektů, ve kterých poskytujeme ambulantní a pobytové 
odlehčovací služby. Ty slouží klientům i jejich rodinám v době, kdy si pečující 
sami potřebují odpočinout – odlehčit.  



Pardubická Charita Tříkrálovou sbírku využívá také jako možnost seznamovat 
veřejnost s širokou nabídkou charitních zdravotních a sociálních služeb, 
protože „vždy je lepší vědět a nepotřebovat, než později nevědět, kde hledat 
pomoc“. 
 

Výnos sbírky je rozdělen podle předem daného klíče: 65 % vybraných 
prostředků se vrací Charitám, které je vykoledovaly, 15 % je určeno na velké 
diecézní projekty, 10 % putuje do krizového fondu, odkud jsou uvolněny  
při mimořádných událostech a na pomoc v zahraničí, 5 % využije na své 
projekty Charita Česká republika, 5 % tvoří zákonná režie sbírky.  
 

(www.trikralovasbirka.cz)
 

 
 
V roce 2023 Oblastní charita Pardubice využije svou část z výnosu Tříkrálové 
sbírky k vybudování zázemí mobilního hospice a paliativní ambulance v 
Dražkovicích a k přípravě dvou nových středisek charitních služeb. Část 
financí použijeme na humanitární projekty v zahraničí, řešení mimořádných 
událostí a přímou pomoc lidem v nouzi. 
 

S vděčností za vaše dary a s přáním zdraví, štěstí a Božího požehnání v r. 2023 
 

• Marie Hubálková, ředitelka Oblastní charity Pardubice 
 



Charita 

Hledáme dobrovolníky pro doučování 
________________________________________________________________________________________________________ 
 
Oblastní charita Pardubice hledá dobrovolníky ochotné pomoci s domácí 
školní přípravou a doučováním dětí z rodin, o které pečuje Středisko služeb  
pro rodiny s dětmi. Nejen pro pardubické děti, které potřebují pomoci s 
přípravou do školy, hledáme dobrovolníky, kteří vnímají možnost doučovat, 
předávat znalosti a motivovat děti ke vzdělávání jako smysluplnou, přínosnou 
a užitečnou věc. Nabízíme příležitost stát se dobrovolníkem a pomoci dětem se 
zvládnutím učiva tak, aby získaly lepší možnosti pro pozdější uplatnění v 
životě. Vše je zaštiťováno dobrovolnickým centrem Oblastní charity Pardubice 
ve spolupráci s charitními sociálními pracovnicemi Sociálně aktivizačních 
služeb pro rodiny s dětmi a Služeb pro pěstouny. 
 

V případě zájmu, prosím, kontaktujte koordinátora dobrovolníků  
Miloše Láška (730 572 959, mlasek@charitapardubice.cz).  
Děkujeme, že nám pomáháte pomáhat. 
 

• Jan Lohynský 
 
________________________________________________________________________________________________________ 

Kutná Hora 

Nabídka zajímavé pracovní pozice v KH farnosti 
________________________________________________________________________________________________________ 

Milí farníci, protože ze svého dlouhého působení v Kutné Hoře vím, jak je 
těžké sehnat dobré spolupracovníky a jak je krásné, když se to podaří, rád bych 
pomohl P. Vladislavovi Brokešovi a jeho kolegům, kteří hledají kandidáta na 
vedoucí pozici technického správce památek. Proto bych vás rád poprosil o 
zamyšlení, zda ve svém okolí neznáte někoho, kdo má vzdělání a zkušenosti v 
oboru stavitelství, má vztah k památkám a Kutná Hora je pro něho dostupným 
pracovním místem. Jedná se opravdu o zajímavou práci s možností podílet se 
na opravě i rozvoji vzácných sakrálních památek včetně chrámu sv. Barbory. 
Případný zájemce nalezne více informací na webových stránkách kutnohorské 
farnosti – www.khfarnost.cz. Moc děkuji. 
 

• P. Jan Uhlíř 



 

Rozhovor 

S Dominikou Demlovou a Magdalenou Petrášovou 
________________________________________________________________________________________________________ 

Letošní Zpravodaj chceme obohatit o rozhovory s lidmi, které ve farnosti třeba 
potkáváme, víme, že něco zajímavého dělají, ale vlastně je moc neznáme. 
Abyste věděli, kdo nám tyto rozhovory bude zprostředkovávat, máte možnost 
se s našimi studentkami právě seznámit... 
 
Kdo jsi, co jsi, co děláš pro Zpravodaj? 
 
D: Zdravím, jmenuji se Dominika Demlová, studuji 4. rokem logopedii a jednou 
bych ráda věnovala malým dětem ať už "školkově" nebo logopedicky. Nejčastěji  
s rodinou chodíme „na dětskou" do klášterního kostela. Pro Zpravodaj vznikl 
nápad tvoření rozhovorů s osobami z farnosti, takže otec Jan oslovil nás dvě, zda 
bychom se toho ujaly. Tak uvidíme, jak se vám to bude líbit! :-) 
 
M: Těší mě, jsem Magdaléna Petrášová a studuji Multimédia v ekonomické praxi 
na VŠE v Praze. Věnuji se grafice, produkci a fotografování. Též jako Dominiku mě 
nejčastěji můžete zastihnout právě „na desáté“ v klášterním kostele. Slíbila jsem 
Domče, že ji v tomto úkolu nenechám samotnou, tak doufáme, že budete mít 
příjemné počtení.  
 
Co je podle tebe důležitou součástí církve? 
 
D: Církev pro mě samotnou představuje nějaké společenství s pravidly a řádem, 
které mi pomáhají udržovat mou víru. Proto je pro mě třeba důležité pravidelné 
chození do kostela. Vím, že kdybych se tomu vyhýbala nebo to “flákala”, budu 
bojovat s udržením si své vlastní víry, takže vlastně ta vzájemná podpora je pro mě 
nejdůležitější a v kostele je dokážu vnímat nejvíc. 
 
M: Samozřejmě se mi prvně vybaví, že uprostřed každé církve by měl být Bůh. Ať už 
se rozhodne církev pro cokoliv, mělo by to být v souladu s Písmem. Co je ale podle 
mě taky dost důležitá součást, bez které by církev ani nemohla být, jsou lidi. Lidi, 
kteří se nemusí ve věcech 100 % shodnout, ale i tak spolu dokáží komunikovat  
a držet za jeden provaz.  



Co máš na naší farnosti ráda? 
 
D: Vlastně se mi líbí to naše společenství. To, že se v neděli po mši ještě stojí před 
kostelem a další půl hodiny se povídá, je pro mě vždycky radost (když teda neberu 
zimní měsíce, kdy tam člověk trochu mrzne, ale zase tam je čaj :D)  
 
M: Díky farnosti a lidem v ní jsem dokázala přečkat ve víře i léta, která pro mě byla 
nejnáročnější a kdy jsem sama stála ve víře na tenkém ledu. Mám ráda naši partu 
kamarádů, která vzešla právě z farnosti; skaut, který může mít zázemí právě na 
faře a nikdy nezapomenu na hodiny náboženství a spoustu zážitků z různých akcí.  
 
Co bys naopak zlepšila?  
 
D: Moc by se mi líbilo, kdybychom se nebáli všichni více zapojovat do nějakého 
společného fungování tohoto našeho společenství - ať už to jsou různá spolča, 
chvály, adorace, duchovní obnovy… Je pak škoda, když pak organizace leží vlastně 
na pár (stále těch stejných) lidech a ostatní se pouze “svezou”. 
 
M: Přála bych si, abychom se nebáli diskutovat o věcech, které putují různými 
médii a přiznávali věci, které úplně nefungují. A přesně jak píše Dominika, více se 
zapojovali do různých aktivit tohoto společenství.  
 
Blíží se Popeleční středa a postní doba, jak prožíváš tyto dny? 
 
D: Popeleční středa je třeba pro mě osobně docela výzva, vždycky se snažím mít to 
jako postní den a prožít si ten den nějak víc "na hloubku". Ideální pro mě bylo, když 
jsme se asi 4 roky zpátky se spolubydlící vzájemně podporovaly a člověk měl tak 
někoho, s kým to mohl sdílet. Postní doba je pro mě většinou doba na nová 
předsevzetí - někteří k tomu mají nový rok, já to mám většinou po Popeleční středě. 
 
M: Popravdě to, že začíná postní doba, si uvědomím právě až na Popeleční středu. 
Je to období, kdy se snažím zpomalit a věřit, že se všechno s Boží pomocí zvládne. 
Minulý rok to bylo pro mě období, kdy jsem více než kdy předtím rozjímala nad 
Božím obětováním se, protože mi měsíc předtím odešla babička, takže to byla  
pro mě těžká, ale zároveň povzbudivá část roku.   

 



V tomto období bývá velké množství duchovních obnov, byla jsi někdy 
na nějaké? 
 
D: Osobně jsem na žádné duchovní obnově nebyla a nevím ani, jestli je to úplně 
"můj šálek kávy". Měli jsme takhle jednodenní duchovní obnovu, když jsem 
absolvovala animátorské kurzy, ale bylo to spíš takové společné pobytí s přáteli. 
Když bych měla říct, co mě tak nějak obnovuje, tak to v určitém věku byl dost 
DCŽM Vesmír, kde jsem vždycky dost načerpala. Teď v posledních letech je to  
pro mě schola v Brně, kde jsem studovala - právě skrze hudbu si dost uvědomuji, 
získávám a tato služba mě naplňuje. 
 
M: V tomto období jsem na žádné duchovní obnově nebyla. Ale snažím se v Praze 
chodit na křesťanské akce. Teď nedávno jsem byla na jedné, která se jmenovala  
Carry the love a odnesla jsem si odtamtud spoustu hezkých vzpomínek.  
Doporučuji na takové akce chodit, člověk tam potká spoustu fajn lidí, co na svět 
pohlíží podobně :).  
    

 
                      Dominika Demlová                 Magdaléna Petrášová 



KALENDÁŘ  AKCÍ  |  19. 2. – 16. 3. 
 

ne 19.2. Sbírka - Svatopetrský haléř 
  Příprava na První svaté přijímání (15:30 - fara) 
  Vychází Zpravodaj farnosti č. 1/23 

st 22.2. Popeleční středa - den přísného půstu  
  Zpovědní den (17:00 - 20:00 - kostel sv. Bartoloměje) 

pá 24.2. Křížová cesta (17:15 - kostel sv. Bartoloměje) 

 24. - 26.2. Slavoňov – Víkend s biřmovanci 

so 25.2. Postní duchovní obnova (15:00 - fara) 

ne 26.2. Přijetí katechumenů mezi čekatele křtu  
(9:00 - kostel sv. Bartoloměje) 

út 28.2. Modlitba za národ (11:30 - kostel sv. Jana Křtitele) 

st 1.3. Křížová cesta (11:30 - kostel sv. Jana Křtitele) 

čt 2.3. Zpovědní den (8:00 - 16:00 - kostel sv. Bartoloměje) 

pá 3.3. Modlitba za kněze (17:00 - kostel sv. Bartoloměje) 

  Křížová cesta (17:15 - kostel sv. Bartoloměje) 

 6. - 10.3. Jarní prázdniny 

st 8.3. Křížová cesta (11:30 - kostel sv. Jana Křtitele) 

 8.3. Setkání seniorů (14:30 - fara) 

pá 10.3. Křížová cesta (17:15 - kostel sv. Bartoloměje) 

so 11.3. Seminář o evangelizaci v Hradci Králové 

ne 12.3. Sbírka na podporu pardubické mládeže 

st 15.3. Začátek zápisu intencí na měsíc duben (farní kancelář) 

  Křížová cesta (11:30 - kostel sv. Jana Křtitele) 

čt 16.3. Pastorační rada (19:00 - fara) 



KALENDÁŘ  AKCÍ  17. 3. – 2. 4. 
 

pá 17.3. Křížová cesta (17:15 - kostel sv. Bartoloměje) 
 18. - 19.3. Vikariátní setkání mládeže (fara) 

ne  19.3. Představení dětí připravujících se  
na První svaté přijímání (10:00 - Klášterní kostel) 

  Příprava na První svaté přijímání (15:30 - fara) 

po 20.3. Slavnost sv. Josefa 

st 22.3. Uzávěrka Zpravodaje farnosti č. 2/23 
  Křížová cesta (11:30 - kostel sv. Jana Křtitele) 

pá 24.3. Poutní mše svatá  
(18:00 - Kostel Zvěstování Panny Marie - "Klášterní") 

so 25.3. Slavnost Zvěstování Páně 
  Večer chval (19:00 - kostel sv. Bartoloměje) 

ne 2.4. Květná neděle 

  Zpovědní den (14:00 - 16:00 - kostel sv. Bartoloměje) 
 


